
گروه سیاسی: اصلاح قانون انتخابات مساله جدیدی در فضای 
سیاسی کشور به شمار نمی رود. تلاش برای افزایش شفافیت 
معیارهای ورود به صحنه انتخابات، شاخص های احراز یا عدم 
احراز صلاحیت و تکثر تفاس��یر از مفاهیمی همانند رجل از 
جمله مباحثی به شمار می رود که در سال های گذشته بارها 
در ذیل مبحث اصلاح قانون انتخابات مطرح شده است. این 
روزها طرح مجلس شورای اسلامی برای اصلاح قانون انتخابات 
باعث داغ ش��دن مجدد مباحث در این زمینه شده است، تا 
جایی که برخی رسانه های اصلاح طلب که ید طولایی در حمله 
به نهاد شورای نگهبان دارند نیز سعی می کنند این اصلاح را 
به مثابه یک اقدام هدفمند برای گس��ترش حیطه اختیارات 

این شورا تفسیر کنند. 
در همین زمینه به گفت وگو با دکتر »عباسعلی کدخدایی« 
سخنگوی شورای نگهبان پرداختیم.  او ضمن آنکه اصل اصلاح 
قانون انتخابات را مطالبه ای از سوی شورای نگهبان می داند، 
امکان وجود اختلاف نظرهایی میان این شورا و طرح مجلس 
را رد نمی کند، با این حال در پاسخ به تفاسیری که رسانه های 
اصلاح طلب از این طرح دارند، می گوید:»ما به دنبال توسعه 
غیرقانونی اختیارات مان نیستیم. آنچه شورای نگهبان مطرح 
می کند برداشت از قانون اساسی و سایر قوانین است. نمی شود 
گفت شورای نگهبان به دنبال توسعه اختیارات خودش است 
اما طبیعتا اگر جایی برای اختیارات قانونی ش��ورای نگهبان 
محدودیتی غیرقانونی ایجاد شود، شورای نگهبان اظهار نظر 
خواهد کرد، نه به خاطر اینکه نگذارد اختیاراتش محدود شود، 

بلکه به خاطر اینکه این مسأله خلاف قانون است«.
از س��خنگوی ش��ورای نگهبان پیرامون لایحه ارسالی از 
سوی دولت در زمینه اصلاح قانون انتخابات نیز سوال کردیم 
و وی ضمن اعلام اینکه این لایحه همخوانی لازم را با قانون 
اساسی نداشته است، گفت مجلس اختیار دارد از این لایحه 
نیز اس��تفاده کند. مشروح گفت وگوی »وطن امروز« با دکتر 

کدخدایی را بخوانید.
***

  به عنوان س�وال اول نظر کلی ش�ورای نگهبان نسبت به 
طرح اصلاح قانون انتخابات که در مجلس در حال بررس�ی 

است، چیست؟
درباره طرح اصلاح قانون انتخابات به ۲ گونه می شود پاسخ 
داد؛ اگر مقصود ش��ما از نظر شورای نگهبان نسبت به اصل 
و کلیت این طرح اس��ت، باید بگوی��م که اصل اصلاح قانون 
انتخابات مطالبه خود ما از مجلس بوده اس��ت تا از مخمصه 
مش��کلات اساس��ی قانون فعلی خلاص ش��ویم. قطعا با این 
قوانین فعلی انتخابات نمی توانیم مدیریت مطلوبی در عرصه 
انتخابات داشته باشیم، بنابراین ناگزیریم این قوانین را اصلاح 
کنیم. موضوع اصلاح قانون انتخابات را خود ما در مجلس قبل 
پیگیری کردیم و برای تحقق آن هم کمک کردیم. این از نگاه 

اولی که می شود به سوال شما پاسخ داد. 
اما در نگاه دوم اینکه بگوییم خروجی مجلس چه خواهد بود 
و نظر شورای نگهبان نسبت به مصوبه نهایی مجلس چگونه 
اس��ت؟ این حرف دیگری است. گاهی ممکن است اشکالات 
شورای نگهبان به یک مصوبه مجلس، اشکالات جزئی باشد 
که بعد از بررس��ی های بیشتر رفع می شود و شورای نگهبان 
بعد از برطرف ش��دن اشکالات جزئی، طبیعتا طرح را تایید 
می کند که این هم یک امر طبیعی است اما اگر اشکالات داخل 
طرح اصلاح قانون انتخابات به گونه ای باشد که شورای نگهبان 
احساس کند یک مشکل جدی در این بین وجود دارد و این 
مشکل جدی در فرآیند قانونی انتخابات مشکل ایجاد می کند، 
قطعا شورای نگهبان ورود می کند و در برابر آن مقاومت خواهد 

کرد؛ امری که در مجلس دهم رخ داد. 
در جریان اص��لاح قانون انتخابات در 
مجلس ده��م، ما با غال��ب اجزای طرح 
موافق بودیم، کار مشاوره طرح را خودمان 
انجام دادیم، کارشناسان ما ساعات زیادی 
را بر روی این طرح وقت گذاش��تند، کار 
کارشناسی کردند و مشاوره دادند اما در 
روزهای آخر، مجلس دهم بحث اس��تانی 
شدن انتخابات را وارد طرح کرد؛ مساله ای 
که ما ب��ه آن ایراد گرفتیم و مجلس هم 

مصوبه را کنار گذاشت. 
امیدواری��م در مجلس یازدهم چنین 
اش��کالاتی به وجود نیاید و طرح اصلاح 
قانون انتخابات با حداقل اشکالات به دست 
شورای نگهبان برسد و ما هم در بازه زمانی 
قانونی، نظر نهایی مان را اعلام کنیم. باز هم 
به این موضوع اشاره کنم که نظر شورای 

نگهبان نس��بت به اصل اصلاح قانون انتخابات مثبت است و 
مطالبه خود شورا هم بوده است. 

  یک�ی از اصلاحاتی که در قانون انتخابات توس�ط مجلس 
یازدهم انجام ش�ده اس�ت، قرار دادن ش�رایطی اس�ت که 
ورودی های ثبت نام داوطلبان ش�رکت در انتخابات مدیریت 

شده و محدودتر بشود، نظر شما در این باره چیست؟
یک��ی از ایرادهایی که خود ش��ورای نگهب��ان بارها آن را 
یادآوری کرده است، مساله کثرت ثبت نام کنندگان است. من 
در دوره قبل در وزارت کش��ور اعلام کردم ثبت نام انتخابات 
تبدیل به یک جش��نواره ش��ده است که گویی مردم تشویق 
می شوند در این جشنواره حضور پیدا کنند و ثبت نام کنند، 

بدون اینکه واجد شرایطی باشند. 
یکی از اش��کالات اساس��ی انتخابات همین ورود بی رویه 
ثبت نام کنندگان اس��ت، البته این را ی��ادآوری کنم که این 
اش��کال عمده بیش��تر ب��ه انتخابات مجل��س بازمی گردد تا 
انتخاب��ات ریاس��ت جمهوری. ما در انتخاب��ات مجلس بیش 
از 16 ه��زار ثبت نام کننده داری��م، در حالی  که در انتخابات 
ریاست جمهوری بیش��ترین آماری که ثبت کرده ایم، تعداد 
1۲00 نفر ثبت نام کننده بوده است. می بینید که در انتخابات 
ریاست جمهوری باز قابلیت بهتری برای رسیدگی به صلاحیت 
داوطلبان وجود دارد اما در انتخابات مجلس اینگونه نیست و 

با این حجم از داوطلبان کار مشکل می شود. 
درباره انتخابات ریاست جمهوری مشکل ما به گونه دیگری 
اس��ت. ش��ما وقتی انتخابات ما را با انتخابات کشورهایی که 

شبیه ما هستند و یک مرجع حاکمیتی برای بررسی صلاحیت 
داوطلبان دارند، مقایسه می کنید، می بینید در این کشورها 30 
یا 40 نفر برای انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام می کنند اما 

در نهایت مثلا 16 نفر تایید می شوند. 
همین الان که در خدمت ش��ما هس��تم، برای انتخابات 
ریاست جمهوری 1400، بیش از 50 نفر از کسانی که سوابق 
مدیریتی و اجرایی در کشور دارند و رسانه ها با این افراد آشنا 
هستند، قصد ثبت نام خود برای انتخابات را اعلام کردند، خب! 

این واقعا یک مشکل است. 
بندهای��ی در اصلاح قانون انتخابات آمده برای افرادی که 
صلاحیت ثبت نام ندارند، این خوب اس��ت اما مشکل اصلی 
انتخابات ریاست جمهوری اینجا نیست. مشکل اصلی درباره 
ثبت نام کس��انی است که صلاحیت های ثبت نام را دارند که 
عدد آنها بالا می رود و ما را دچار مش��کل می کنند. ش��ما در 
ادوار قبل دیدید که مدام به شورای نگهبان ایراد می گرفتند 
که چرا فلانی را ردصلاحیت کردید؟ چرا فلانی را تایید کردید؟ 
واقعا وقتی که عدد ثبت نام کنندگانی که از نظر شرایط قانونی 
برای ثبت نام واجد شرایط هستند بالا می رود، شورای نگهبان 
برای احراز صلاحیت های اصل 115 قانون اساسی به مشکل 
می خورد. امیدواریم طرحی که در مجلس در حال بررس��ی 
اس��ت و قرار است قانون انتخابات را اصلاح کند، این مشکل 

را برطرف کند. 
  ما در قانون انتخابات با یک س�ری واژه های کیفی مواجه 
می شویم که مصداق یابی آن دچار اشکال است، مانند واژه های 
مدی�ر و مدبر ب�ودن. از طرف دیگر هم مجل�س برای احراز 
صلاحیت داوطلبان ش�روطی را اضافه کرده، مانند ش�روط 
سنی که یک سقف و کفی را برای ثبت نام تعیین کرده، این 

سقف و کف سنی با چه مبنایی مشخص می شود؟ 
ببینید! این ایراد عامیانه به هر قانونی که 
قصد دارد س��قف و کفی را مشخص کند، 
قابل وارد ش��دن است. معمولا بعد از کار 
کارشناسی و به منظور نظم دادن، انضباط 
ایجاد کردن و قطع موضوع یک محدوده 
س��نی ثبت نام مش��خص می ش��ود. یادم 
هس��ت زمانی که سن ورود به دبستان 7 
سال مشخص شد، این مطالب گفته شد. 
اینکه چرا 7 س��ال؟ چرا 6 سال و نیم نه؟ 
اگر کسی 6 سال و 11 ماه دارد چکار کند؟ 
بالاخره این اشکالات بود اما ناچاریم برای 
نظم پیدا کردن یک چارچوبی قرار بدهیم. 
حالا ممکن اس��ت کسی در 5 سالگی هم 
توانایی ورود به مدرسه را داشته باشد اما 
به هر حال این معیارها برای نظم دادن به 

موضوع گریزناپذیر است. 
درباره اینکه چرا اصلا باید به این امر ورود کرد و سقف و 
کف سنی برای ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری تعیین 
کرد، باید بگویم که این بحث مطرح شده بود که قانون برای 
حدود سنی ورود به مجلس یک چارچوبی را مشخص کرده 
اس��ت، در حال��ی که نماینده قرار نیس��ت کار اجرایی انجام 
بدهد، چرا ما نباید برای ریاس��ت جمهوری چنین چارچوبی 

داشته باشیم؟
استنباط ما این بود که شرایط سنی برای ورود به انتخابات 
ریاست جمهوری ذیل همان مدیر و مدبر بودن قرار می گیرد، 
یعنی اینکه این شخص توانایی مدیریت را دارد یا خیر؟ بعد 
از ابلاغ سیاست های کلی از سوی مقام معظم رهبری، شورای 
نگهبان مکلف شد شاخص های ریاست جمهوری را تعیین و 
تعریف کند. این مسؤولیت بر دوش شورای نگهبان قرار گرفت. 
عقل س��لیم به ما می گوید که برای احراز صلاحیت های 
ریاس��ت جمهوری حتما باید توانایی های جس��می فرد هم 
احراز شود. ضرورت دارد در این بخش هم معیارهایی تعیین 
شود. عقل سلیم که قبول نمی کند کسی که مشرف به موت 
یا روی تخت بیمارس��تان اس��ت، ش��رایط ورود به انتخابات 
ریاست جمهوری را داشته باشد، لذا این امر حتما باید بررسی 
شود. اینها همه مسائلی است که باعث شد مجلس ورود کند و 
این حد و حدود سنی برای شرکت در انتخابات را تعیین کند. 
یکی از ش��اخصه های احراز توانایی مدیریت سن است. 
ممکن است یک عده ای بگویند چرا 35 سالگی برای ورود 
به انتخابات ریاست جمهوری مشخص نشده است؟ ببینید! 

الان برای ورود به انتخابات مجلس حداقل س��ن، 30 سال 
مشخص شده است، طبق طرح مجلس، هر نماینده حداقل 
باید ۲ دوره س��ابقه نمایندگی مجلس داشته باشد تا از این 
حیث ش��رط ثبت نام برای انتخابات را داشته باشد، یا اینکه 
باید 8 سال در نهادهای عالی نظام مسؤولیت داشته باشد، 
پس همین طور به خودی خود تا 38 س��الگی این ش��رایط 

قابل احراز نیست. 
اینجا دیگر پارامترهای کارشناسی باید در نظر گرفته شود 
و نظرات مجلس قابل اصلاح اس��ت، مثلا اگر به این نتیجه 
رسیدیم که مجموعه سوابق لازمی که برای ثبت نام انتخابات 
ریاست  جمهوری نیاز است، تا 40 سالگی قابل دسترسی است، 
طبیعتا حداقل سن ثبت نام روی مرز 40 سالگی تعیین خواهد 
ش��د. یا اگر به این نتیجه رس��یدیم که کسی در 75 سالگی 
هم می تواند در انتخابات شرکت کند، همین سن را به عنوان 
سقف ورود به انتخابات تعیین می کنیم. اینها دیگر بحث های 
کارشناسی است و مابقی جنجال ها سیاسی و سلیقه ای است.  
این را هم در نظر بگیرید که ما هر سقف و کفی را مشخص 
کنیم، نقض آن در کشورهای دیگر وجود دارد، مثلا کشوری 
ک��ه نمی خواهم ن��ام آن را ببرم رئیس جمهور آن 35 یا مثلا 
38 س��ال دارد، از آن طرف ش��خصی مثل ماهاتیر محمد را 
می بینیم که 94 سال دارد. پس نقض ممکن است اتفاق بیفتد 
اما آنچه که در کش��ور ما مطرح است این است که باید یک 
مسیر ثابت قانونی برای احراز توانایی ها تعیین شود که یکی از 
این موارد، تعیین محدودیت سنی است که در راستای همین 

احراز توانایی ها مدخلیت دارد. 
  یکی از شرایطی که مجلس برای احراز صلاحیت مشخص 
کرده، ارائه برنامه از سوی داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری 

است، لطفاً در این مورد هم توضیحی بفرمایید.
بل��ه! نمایندگان مجلس در ح��ال پیش بینی این موضوع 
هس��تند که ش��ورای نگهبان برنامه داوطلبان را هم بررسی 
کند. یعنی در کنار شرایطی مثل سن و سابقه مدیریتی، هم 
باید داوطلبان برنامه خود را برای اداره کش��ور ارائه بدهند و 
هم مشاوران خود در امور فرهنگی، اقتصادی و مسائل کلان 
کشور را معرفی کنند. اصل این بحث را خود شورای نگهبان 
بعد از ابلاغ سیاست های کلی نظام مطرح کرد. گرچه ممکن 
است این موضوع در مقام اجرا به مشکلاتی بخورد اما به هر 
ح��ال ما موظفیم توانایی ها و صلاحیت ها را احراز کنیم. هر 
چند الان هیچ ابزار عینی و ملموس��ی نداریم که ببینیم آیا 
واقعا این شخص مشکلات کشور را بدرستی می شناسد و برای 
آن راه حل های معقول و منطقی دارد یا خیر؟ به هر حال ما 

موظفیم توانایی تدبیر و مدیریت فرد را بسنجیم. 
خب! الان فرض کنید کس��ی ثبت نام می کند و گزارشی 
منفی نس��بت به او وجود ندارد و تایید صلاحیت می ش��ود، 
ممکن است این فرد ۲0 سال است شناخته شده است و یک 
ارزیابی ذهنی هم نسبت به او وجود دارد اما آیا واقعا این فرد 
توانایی حل و فصل مشکلات کشور را در مقام مسؤولیت مهم 
ریاست جمهوری داراست؟ قانون گذار ابزاری به ما نداده است 
که این مساله را احراز کنیم. مثلا من حقوقدانم اما آیا از مسائل 
اقتصاد هم آگاه هستم؟ آیا در این حیطه هم سررشته دارم؟ 
کسی نیس��ت که از من بپرسد برنامه اقتصادی تو چیست؟ 
مشکلات اقتصادی کشور از نظر تو چیست و راه حل تو برای 

این مسائل چیست؟ 
در نظام هایی که حزبی هس��تند، احزاب این مسؤولیت را 
بر عهده دارند. احزاب هم پش��توانه فکری و علمی کاندیداها 

هستند و هم پشتیبان عملی آنها در مقام اجرا. 
اگر کاندیدایی در اینگونه نظام های حزبی مطرح شد، مردم 
می دانند که کار کارشناس��ی برای معرفی این فرد در حزب 
انجام شده است، عقبه حزبی فرد پشتوانه فکری او را مشخص 
می کند و بعد هم که فرد پیروز شد برنامه های حزب را برای 

امور کشور اجرا می کند. 
اما در کشور ما مسائل انتخابات قائم به فرد است. هر کس با 
ظرفیت شخصی خود به میدان می آید. اینجاست که پیشنهاد 
ش��د اگر فردی خواست در انتخابات شرکت کند، برنامه ها و 
مشاوران خود را معرفی کند تا ببینیم اصلا این شخص می داند 
اقتصاد چیست؟ توانسته جمعی از مشاوران خبره را در کنار 
خود داشته باش��د یا خیر؟ این از جمله ساده ترین کارهایی 

است که ما می توانستیم در این حوزه انجام بدهیم. 
این برنامه ابتدایی، هم ش��ورای نگهبان را در احراز رجل 

سیاس��ی بودن کمک می کند و هم باعث می شود مردم- که 
می خواهن��د به کاندیداه��ا رای بدهن��د- از برنامه های این 

کاندیداها باخبر و نسبت به آن آگاه باشند. 
ش��اید این انتقاد مطرح ش��ود که ممکن است فرد برنامه 
خوب��ی ارائه دهد اما بعد از رای آوردن این برنامه ها را عملی 
نکند، آن وقت چه؟ جواب این است که این امکان  هست اما 
دیگر چیزی نیست که از قبل بتوانیم این موضوع را بفهمیم. 
اینجا باید مکانیزم های قوی شکل بگیرد که اجازه این اتفاق 
را ندهد اما فعلا حداقل کاری که از دست ما برمی آید همین 
مساله درخواس��ت برنامه و بررسی آن است. شما دیدید در 
برخی ادوار انتخابات ریاست جمهوری کسی آمد و گفت مثلا 
اگر من رای بیاورم ماهیانه به مردم 50 هزار تومان می دهم، 
آن دیگ��ری آمد و گفت من 150 هزار تومان می دهم. خب! 
عملی بودن این وعده ها را چه کسی بررسی کرده است؟ این 
وعده ها و برنامه ها را چه کس��ی راس��تی آزمایی کرده است؟ 
همین مس��اله است که ایجاب می کند ما از کاندیداها برنامه 

بخواهیم و این برنامه ها را راستی آزمایی کنیم.
  برخی رسانه های اصلاح طلب این گونه مطرح می کنند که 
ش�ورای نگهبان در جریان اص�لاح قانون انتخابات به دنبال 
توس�عه اختیارات خودش اس�ت. پاسخ ش�ما به این مسأله 

چیست؟
من قب��لا هم گفت��ه ام ما به دنب��ال توس��عه غیرقانونی 
اختیارات مان نیس��تیم. آنچه شورای نگهبان مطرح می کند 
برداش��ت ما از قانون اساس��ی و سایر قوانین است. نمی شود 
گفت شورای نگهبان به دنبال توسعه اختیارات خودش است 
اما طبیعتا اگر جایی برای اختیارات قانونی ش��ورای نگهبان 
محدودیتی غیرقانونی ایجاد شود، شورای نگهبان اظهارنظر 
خواه��د کرد، نه به خاطر اینکه نگ��ذارد اختیاراتش محدود 

بش��ود، بلکه به خاطر اینکه این مس��اله 
خلاف قانون است. 

سیاسیون دوست دارند شورای نگهبان 
را ببرند در یک زمینه حزبی و سیاسی و 
بعد همان تعابیری که سیاسیون و احزاب 
به کار می برند برای شورای نگهبان به کار 
ببرند. شورای نگهبان یک نهاد حاکمیتی و 
قانونی است که در چارچوب قانون عمل 
می کند، نه یک کلمه بیشتر نه یک کلمه 
کمتر. اختیارات شورای نگهبان را قانون 

تعیین کرده است. 
  گویا لایحه ای ه�م برای اصلاح قانون 
انتخابات، دولت تدوین کرده بود که آقای 
ربیعی، س�خنگوی دولت گفت�ه بود این 
لایحه از طرح مجلس بهتر است؛ نظرتان 

درباره این لایحه چیست؟
من الان نمی خواهم مقایسه کنم که این لایحه نسبت به 
طرح مجلس بهتر بوده است یا بدتر اما آنچه در مجلس قبل 
اتفاق افتاد این بود که برای تدوین اصلاح قانون انتخابات باید 
وزیر کش��ور و معاون او در جریان تدوین مصوبه همکاری و 
اعلام می کردند که خود ما در حال تدوین یک لایحه هستیم. 
لایح��ه دولت خیلی دیر آمد و بعد از اصلاح قانون انتخابات 

توسط مجلس به مجلس رسید. 
آنچه از لایحه دولت در خاطر دارم این بود که همخوانی 
لازم را با قانون اساسی و روند قانون گذاری نداشت. با این حال 
مجلس مختار است که از این لایحه استفاده بکند یا خیر. تا 
آنجا که می دانم دوستان مجلس گفتند هر جا لازم باشد از 

آن لایحه هم استفاده می کنیم. 
ای��ن نکت��ه را هم اضافه کنم ک��ه در جریان تدوین طرح 
اص��لاح قان��ون انتخاب��ات در مجلس یازدهم، کارشناس��ان 
پژوهشکده شورای نگهبان کمک ها و مشورت های لازم خود 
را به نمایندگان داده اند اما اینها به معنای نظر رسمی شورای 
نگهبان نیس��ت. نظر رسمی ش��ورای نگهبان بعد از دریافت 
رس��می مصوبه و بررسی های کارشناسی شورا در بازه زمانی 

قانونی اعلام خواهد شد. 
  ب�ه نظر ش�ما مفاد اصلاحیه قانون انتخاب�ات به انتخابات 

ریاست جمهوری سال 1400 خواهد رسید؟
نمی دانم. خود مجلس باید برای به سرانجام رساندن این 
طرح س��رعت به خرج بدهد وگرنه ما بعد از دریافت رسمی 
مصوبه حداکثر تا ۲0 روز وقت داریم نظر خود را درباره این 

ط��رح اعلام کنیم که ای��ن کار را در بازه زمانی مدنظر انجام 
خواهیم داد. از طرف ما انتظاری نیس��ت، اگر قرار اس��ت به 
انتخابات 1400 برس��د این مجلس است که باید در این امر 
سرعت به خرج بدهد. ما هم قول می دهیم در همان بازه زمانی 

قانونی نظرمان را اعلام کنیم. 
  ش�ما یک بار گفته بودید کسانی که یک بار رد صلاحیت 
شده اند، دیگر برای انتخابات بعدی ثبت نام نکنند، توضیحی 

درباره این صحبت تان ارائه می فرمایید؟
گاهی حرف هایی که حاشیه دار می شود، هر بار به نحوی 
درباره اش سوال می شود. من در این باره توضیح داده ام. این 
موضوع را گفته ام که در هر دوره انتخابات، بررسی صلاحیت ها 
فق��ط برای آن دوره اعتبار دارد و برای دوره بعد صلاحیت ها 
دوباره بررسی می شود. مثلا ما برای مجلس دوازدهم دوباره 
صلاحیت ها را بررسی خواهیم کرد. اگر سال 9۲ برای انتخابات 
ریاست جمهوری صلاحیت ها را بررسی کردیم، همان افرادی 
که برای انتخابات 96 ثبت نام کردند این صلاحیت ها دوباره 
بررسی شد. به همین نحو در انتخابات بعدی هم این مساله 

ادامه پیدا می کند. این یک امر قانونی و طبیعی است. 
در اینجا مساله ای وجود دارد و آن اینکه رد صلاحیت ها در 
هر دوره به ۲ نوع تقسیم می شود؛ گاهی دلیل رد صلاحیت 
یک امر ش��کلی است، مثلا سندی لازم است و ارائه نشده، و 
حکمی صادر شده و تبرئه  شده، به هر حال مساله یک مساله 

شکلی است. 
اما نوع دوم اینگونه نیست، یک مساله عمده و اساسی وجود 
دارد، مساله ای که نه تنها حل نشده بلکه استمرار هم دارد؛ یک 
عده  هستند که در هر انتخاباتی دائم الثبت نامند! خب شورا هم 
در هر دوره آنها را رد صلاحیت می کند چون مس��ائل جدی 
دارند. من به صورت شخصی گفتم که اینگونه افراد دیگر برای 
انتخاب��ات ثبت نام نکنند. حالا اگر تمایل دارند رد صلاحیت 

شوند، اشکالی ندارد، ثبت نام کنند تا شورا هم رد کند! 
  اجازه بدهید در این بین، یک س�ؤال هم درباره انتخابات 
شوراها بپرسم. هر از گاهی از شهرهای گوناگون خبر می رسد 
برخی اعضای شورای شهر را به علت مفاسد مالی گرفته اند. 
نظارتی جدی  بر مس�أله ورود افراد به ش�ورای ش�هر وجود 
ندارد، آیا ش�ورای نگهبان تصمیمی دارد که به این مس�أله 

هم ورود کند؟
قانون اساسی هیچ نقشی را برای شورای نگهبان در انتخابات 
شورای شهر در نظر نگرفته است. برخی ها معتقدند این انتخابات 
شهرستانی است، سراسری نیست و ربطی به شورای نگهبان 
ندارد. ما در این زمینه و مسائلی که اشاره کردید و واقعیت امروز 
شورای شهرها هم هست، اختیاری برای ورود نداریم. راهکار حل 
این مسائل هم این نیست که حتما انتخابات شورای شهر را به 
شورای نگهبان وصل کنیم. ما به نمایندگان گفته ایم یک نهاد 
ملی برای شوراها درست کنند که این نهاد، دفترخانه و دبیرخانه 
دائمی داشته باشد و نظارت مستمر بر اعضای شوراهای شهر 
و روستا داشته باشد. چون واقعا الان تصویر روشنی نسبت به 
سوابق افرادی که در این انتخابات شرکت می کنند وجود ندارد. 
باید سازمانی مستقل برای این امر تشکیل شود. واگذاری تعیین 
صلاحیت داوطلبان انتخابات شوراهای شهر و روستا به شورای 
نگهبان خلاف قانون اساسی است و واقعا هم شورا از پس این 
کار برنمی آید، چون نزدیک به 400 هزار نفر برای شرکت در 
این انتخابات ثبت نام می کنند و ممکن است عملکرد شورای 
نگهبان دوباره هجمه ها و فشارهایی را به شورا وارد کند. مجلس 

می تواند با راهکار دیگری این مشکل را برطرف کند. 
  به عنوان سؤال آخر آیا توصیه ای به افرادی که قصد دارند 
در انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 ثبت نام کنند، دارید؟

ببینید! من فکر می کنم بعد از این 40 سال و با آزمون و 
خطاهایی که داشته ایم، تجربه کافی کسب 
کرده ایم و معیارهایی برای همه مسجل 
شده که چه کس��انی به این عرصه ورود 
کنند و چه کسانی ورود نکنند. امیدوارم 
نیت همه خدمت و کس��ب رضایت الهی 
باشد اما در کنار این نیت، این مساله هم 
مهم اس��ت که منی که می خواهم خودم 
را در معرض مسؤولیت عظیم قرار بدهم 
آیا واقعا توانایی های لازم برای این امر را 
دارم ی��ا خیر؟ آیا من قبلا در یک جامعه 
کوچک تر، مسؤولیتی را که بر عهده ام بوده 
بخوبی انجام داده ام یا خیر؟ کارنامه موفقی 
دارم یا خیر؟ اگر اینگونه نیست که واقعا 
برای خیلی از افراد هم اینگونه نیست، برای 
چه ثبت نام می کنند؟ بر فرض تایید هم 
ش��دم، رای هم آوردم، آن وقت چه؟ تازه 
نقطه سرخط. هزاران مشکل ایجاد می شود. یادم هست یک 
بار امام خمینی)ره( فرمودند اگر شایس��تگی های لازم برای 
قبول یک مس��ؤولیت را ندارید حرام است که قبول کنید. 
یعنی حرمت قائل شدند برای هر کسی که وقتی لیاقت ها و 
شایستگی های لازم را ندارد، تلاش کند برای به دست آوردن 
آن پست و مقام. کشور مشکلات عدیده ای دارد، توصیه من 
این اس��ت کس��انی برای انتخابات ثبت نام کنند که بتوانند 
گام هایی هر چند کوچک برای حل مس��ائل کشور بردارند، 
فض��ا را تلطیف کنند و از این فضای کنونی فاصله بگیرند، 
قادر باشند پاسخگوی نیازهای متنوع مردم باشند. اگر این 
توانایی ها را در خودشان احساس می کنند، این گوی و این 
میدان اما اگر از روی چشم و هم چشمی است و اینکه فلانی 
ثبت نام کرده من هم بروم ثبت نام کنم- که گاهی اوقات هم 
اینگونه است- ثبت نام نکنند. گاهی اطرافیان یک شخص این 
فضا را برای او ایجاد می کنند که بله! شما چیزی کم ندارید 
برای رئیس جمهور شدن، در این عرصه ورود کنید، کم کم 
هم خود فرد باورش می شود که من می توانم رئیس جمهور 
شوم. توصیه می کنم کسی با این برداشت ها و تصورات برای 
انتخابات ریاس��ت جمهوری ثبت نام نکند. نه آبروی خودش 
را ببرد، نه وقت خودش را بگیرد و نه وقت ش��ورای نگهبان 
را. اما اگر کس��ی واقعا در خودش این احس��اس را کرد که 
توانایی های لازم برای برعهده گرفتن این مسؤولیت مهم را 

دارد، این گوی و این میدان.

سیاست
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اگ�ر ب�ه ای�ن نتیج�ه رس�یدیم 
مجموعه س�وابق لازمی که برای 
ثبت نام انتخابات ریاست  جمهوری 
نیاز اس�ت، ت�ا 40 س�الگی قابل 
دسترسی اس�ت، طبیعتا حداقل 
سن ثبت نام روی مرز 40 سالگی 
تعیی�ن خواه�د ش�د. ی�ا اگر به 
ای�ن نتیجه رس�یدیم که کس�ی 
در 75 س�الگی ه�م می تواند در 
انتخاب�ات ش�رکت کن�د، همین 
س�ن را به عنوان س�قف ورود به 

انتخابات تعیین می کنیم

ح�ال  در  مجل�س  نماین�دگان 
پیش بینی این موضوع هستند که 
ش�ورای نگهبان برنامه داوطلبان 
را هم بررس�ی کند. یعنی در کنار 
شرایطی مثل سن و سابقه مدیریتی، 
ه�م باید داوطلب�ان برنامه خود را 
برای اداره کشور ارائه بدهند و هم 
مش�اوران خود در امور فرهنگی، 
اقتصادی و مس�ائل کلان کش�ور 
را معرفی کنن�د. اصل این بحث را 
خود ش�ورای نگهبان بعد از ابلاغ 

سیاست های کلی نظام مطرح کرد

  ما به دنبال توسعه غیرقانونی اختیارات مان نیستیم. آنچه شورای نگهبان مطرح می کند برداشت از قانون اساسی و سایر قوانین است. نمی شود گفت 
شورای نگهبان به دنبال توسعه اختیارات خودش است اما طبیعتا اگر جایی برای اختیارات قانونی شورای نگهبان محدودیتی غیرقانونی ایجاد شود، شورای 

نگهبان اظهارنظر خواهد کرد، نه به خاطر اینکه نگذارد اختیاراتش محدود بشود، بلکه به خاطر اینکه این مساله خلاف قانون است


